
S T Á T N Í  D I V A D L O  

O S T R A V A
n o s ite l  Ř á d u  p ráce

P O Z V Á N K A



JORDAN TODOROV Účinkují:

P a p o u š e k  P a j

Pohádka pro děti od tří let 

Překlad: PhDr. Ladislav Slíva 

Texty písní: Matěj Stojanov

Zdeněk F lo rian  

Iren a  K řehlíková

R ežijní ú p rav a: 

Režie: 

V ýtvarník: 

Hudba:

A sisten t režie: 

D ram aturg ie:

Atañas Ilkov j. h. 

Atañas Ilkov j. h. 

Nedelčo Nedelčev j. h. 

Petr Cankov j. h.

Irena Křehlíková 

Hermína Motýlová

Československá premiéra

dne 27. ledna 1989 v 17.00 hodin

na loutkové scéně v Divadle loutek



V stu p en k y  s i la sk a v ě  z a j is tě te  n e jp o z d ě ji d o  24. 
led n a  1989 v  ú střed n ím  p řed p ro d eji, te l. 23 48 40

m tz o 21 89 - 809684



/ -  / swí&trfcé/ - f á z i
PRAŽSKA INFO RM AČNÍ StUZBA 

v í s t ř i Z k o v A SLUŽBA 
P r a h a  2 - V y š e h ra d ,  K r o t u n d ě  8/82 - t e l .  29 73 78

VÝSTŘIŽEK Z ČASOPISU

( ď V  ,

Nová svoboda, O strava

7’.m¡ rirtf> • n  ¡
č e s k o s l o v e n s k o u  p r e m i é r o u  v O s t r a v ě

SDO
j ; Dalším výsledkem družební spolupráce

—  mezi loutkovou scénou Státního divadla
v Ostravě a Státním loutkovým divadlem  
v bulharské Varně je dnešní českosloven
ská premiéra pohádky pro nejm enší Pa
poušek Paj. Napsal ji bulharský autor Jor
dán Todoirov a ta-ké realizačn-i tým tvoří 
hosté z této země. Výtvarníkem' je Nedel- 

oo Nedelčev, hudbu slažil Petr Oanikov a texty písní na
psal Matěj Sitotjanov. Režisérem představení je profesor 
soíiijskébO' uměleckého institutu Atañas Ukov. Toho jsem  
také požádal o  předpremiérový rozhovor.

•  Jak Jste s e  d o s ta l  k  d i
v a d lu , k o n k r é tn ě  k lo u t 
k ám ?

To je dlouhá historie, ale 
ve zkratce asi takto: Vše
chno začalo v závěru roku 
1347, kdy jsem nastoupil do 
sofijského loutkového diva
dla jako hudebník. Byla tam 
doibrá parta a vlastně vši
chni jsme dělali všechno. Já 
v té době končil ¡studium 
ekonomie, ale divadlo mne 
bavilo více, takže jse m  za 
čal i hrát. Počátkem 50. let 
mile ' přijali na sofijsko-u a- 
kademii, kde jsem se věno
val režii a dramaturgii. 
Loutkářská katedra tehdy 
neexistovala. Po ukončení 
školy jsem působil v diva
dlech v Blagoevgradu, Plov
divu, ale také v Ústředním  
loutkovém divadle v Sofii. 
Byla to  doba, kdy jsem  
zkoušel všechno možné. Dra
maturgii, režii, herectví, a 
to v různých divadelních  
žánrech.

•  N y n í p ř e d n á š íte  n a  so -  
f ij s k é  a k a d e m ii, o b d o b ě  n a 
š í  DAMU. V y c h o v á v á te  n e 
jen  m la d o u  u m ě le c k o u  g e 

n e r a c i, a le  zá rev e ft js te  v  
ú zk ém  k o n ta k tu  s  d iv a d e l
n ím  d ěn ím  v  c e lé m  B u lh a r
sk u . ja k á  je  te d y  ú ro v eň  
so u č a s n é h o  b u lh a r sk é h o  
lo u tk o v é h o  d iv a d la ?

Naše země nemá bohatou

konavateli přání režisérů, 
cihybí tvůrčí přístup celého  
kolektivu. Vždyť herec svým 
projevem by měl odrážet 
současný život, být jeho sou
částí. Divadlo bylo vždy 
spojováno s neustálým bo
jem za pravdu, a to se týká 
i divadla loutkového. Při
klad tvůrčí kolektivní práce 
je váš Drak. Není divu, že 
je úspěšný v zahraničí. Lu- 
načarskij kdysi řekl: „Chci 
divadlo, aiby ml řeklo, kde 
jako člověk dělám chybu, 
jakou mám jít cestou.“

® ja k é  jso u  v a š e  k o n ta k 
ty  s  č e s k o s lo v e n sk ý m  d iv a 
d le m ?

Poprvé jsem byl u  vás v

P A P O U Š E K  P A J
historii loutkového divadla. 
V podstatě první profesio
nální scény vznikly v 50. le
tech v Sofii a Plovdivu. Po
stupně ovšem vznikala dal
ší a dnes je stálých diva
del pro děti dvacet. Stoupa
jící počet a profesionaliza
ce vyvolaly potřebu specia
lizovaného vysokého škol
ství. A tak v roce 1962 byla 
na akademii otevřena ka
tedra loutkářství, u  jejíhož 
zrodu jsem byl. Přesto má
me v loutkovém divadelnic
tví řadu problémů. Přede
vším je to dramaturgie, kte
rá značně pokulhává a je 
nedostatečná. Starou nem o
cí je také práce s herci. 
Stávají se totiž pouze vy

roce 1959 na tříměsíční stá
ži. Byl jsem i v ostravském  
loutkovém divadle, jehož ře
ditelkou byla Šárka Babra- 
jová. Tehdy jsem se  na 
DAMU také seznám il s  vy
nikajícím Člověkem a vý
tvarníkem Václavem Kábr- 
tem. Od té doby jsme spolu 
velcí kamarádi. Máme stej
né názory na divadlo, ale 
nikdy jsme nem ěli možnost 
spolu dělat. Ta se naskytla 
až při výběru hry z varen- 
ské produkce. Václav Kébrt 
nakonec doporučil pohádku 
Papoušek Paj a já se  těšil 
na spolupráci při její reali
zaci. Nakonec z ní sešlo. 
Kamarád Kábnt těžce one
m ocněl a  já zůstal sám. Pro

to je výtvarníkem Nedelčo  
Nedelčev, ale je Kábrtovým 
žákem, protože studoval va
ši DAMU. Tudíž je názorově 
blízký. V Československu 
jsem byl mnohokrát a kaž
dá návštěva byla spojena s 
divadlem, právě díky Kábr- 
tovi.

•  jak se  vám pracuje v 
ostravském loutkovém diva
dle?

Podmínky jsou dobré, ale 
máte kolem všeho nějak 
mnoho administrativy. Jsem 
zvyklý dělat po svém, na
příklad zkoušet několik ho
din dopoledne a pak v poz
dějších odpoledních hodi
nách. Zkrátka práci sl roz
vrhnout. Tady jsou určeny 
hodiny hned po obědě. Při
chází únava, chybí ten pra
vý zápal To je můj osobní 
názor, ale jinak si stěžovat 
nemohu.

•  O čem je pohádka Pa
poušek Paj?

Přestože je to pohádka 
bulharská, téma je platné 
i u vás, je společné. Příběh 
vypráví o  papouškovi, který 
díky křídlům může létat, ale  
nechce. Jednou to zkusí, ale 
raději se vrací do své kle
ce. Ptáme se proč? Je to 
vlastně hříčka o lidské po
hodlnosti, sobeckosti a lho
stejnosti. O člověku, který, 
než by poznával svět, vydá
val se případným nebezpe
čím, raději bude pečlivě 
hlídat své pohodlí, svou 
klec.

Děkuji za rozhovor.
PAVEL FIALA
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1'tffftková scéna SDO uvede v pátek 27. kému rozmachu loutkových divadel, Jejich na Kubě, ve Francii, velmt často pak v fu- 
. ledna československou premiéru"’ pohád- počet se z původních pěti rozSífil na dvacet, goslávských divadlech. V Ostravě jsem byl 
i. ky současného bulharského autora Jor- a bylo proto nutné připravovat loutkoherce naposledy před 30 lety, v době svého studtj- 

dana Todorova Papoušek Pa), kterou nastu- na vysokoškolské úrovni. O studium je velký ního pobytu v ČSSR, režijně zde pracuji po- 
doval bulharský inscenační tým v rámci na- zájem, v loňském roce bylo přihlášeno 350 prvé. Jako režisér Jsem se představil v bra- 
vázaných družebnlch vztahů mezi Státním uchazečů, a přijato bylo pouze 22. Absolven- tislavském loutkovém divadle v r. 1969. Tě- 
loutkovým divadlem ve Varně a ostravskou ti se uplatňuji v loutkových divadlech, malá šil jsem se na spolupráci s vašim výtvarní-
loutkovou scénou. Autor Jordán Todorov je 
uměleckým ředitelem varenského divadla, 
které v záři minulého roku hostilo ostravské 
loutkáře, kteří se zároveň poprvé zúčastnili 
1 mezinárodního festivalu Zlatý delfín.

Pohádku pro nejmenšf diváky přeložil PhDr.
0 Papouškovi Pai

kem Václavem Kábrtem, docentem scénogra- 
fie na pražské DÁMU, s níž mé pojí dlouhá 
léta přátelství. Náhlé onemocněni V. Kábrta 
naši práci přerušilo, proto Jsem sl vybral 
mladého výtvarníka N. Nedělčeva, který ab
solvoval v Praze a byl Kábrtovým žákem.

o malý rozhovor.
«  Jste profesorem na Vyšším institutu dl-

ru iia u n u  in u  ucju icud i urvaný u i oiuaii r u u i • • • . ._____ _. ,  , . , , .
Ladislav Slíva, scénu a loutky navrhl Nedel- Cdst Jich odchází k  činohře. Na rozdíl od v  ostravském divadle jsem měl velmt dobré 
šo Nedelčev a režijně inscenaci nastudoval vás nemáme vlastni obor loutkářské scéno- * Vrůel> ‘°tůret P%Ze * her'
prof. Atanas Ilkov, kterého Jsme požádali Štafle, zájemci studují obvykle u vás v Pra- *1'. , P? « ,f  í í e f ro

■ 1 ze nebo v SSSR. nejmenšt diváky, byla náročná pro obě stra
ny. Pracuji-ll s herci, snažím se vždy přesně, 

O Kromě své pedagogické činnosti se vě- jasně a krátce sdělit své požadavky a názo- 
vadelního umění v Sofii, kde připravujete nujete i režii. Jste v Ostravě poprvé? Ty, ale to se mi nedařilo, Jak bych st přál.
mladé adepty v oboru loutkoherectvi a režie. „Začínal Jsem Jako loutkoherec v softjském Čeština mi přece Jen činí potíže, i když Jsme 
Můžete nám přiblížit, jaké má studium u vás divadle, od roku 1956 Jsem působil Jako čino- se obešlt bez tlumočníka, Jazyková bariéra 
charakter? herní režisér, v  šedesátých letech Jsem se ovlivnila pracovní atmosféru. Věřím, že insce

„Katedra byla v Sofii založena 'v roce 1962, vrátil k loutkářům a věnoval se především nace bude publlkem dobře přijata a..Jséín 
patřím k těm, kteří stáli u jejího zrodu, pedagogické práci. Jako režisér Jsejn hosto- rád, že družební vztahy mezi našimi divadly 
V tehdejších letech došlo v Bulharsku k vel- val v mnoha bulhařských divadlech, v NOR, se rozvitěji tvůrčím uměleckým člnén." (mt)



PRAŽSKÁ INFORMAČNÍ SXUZbA 
VÝSTŘIŽKOVÁ SLUŽBA 

Praha 2-Vyšehrad, K rotuodS 8/82 - tel. 29 73 78

VÝSTŘIŽEK Z ČASOPISU

W O  U Ç
Nová svoboda, O strava

i l .  L

P ře d  č e s k o s lo v e n s k o u  p r e m i é r o u  v  O s t r a v ě

1 K

S D O

Dalším výsledkem družebnl spolupráce 
mezi loutkovou scénou Státního divadla 
v Ostravě a Státním loutkovým divadlem  
v bulharské Varně je dnešní českosloven
ská premiéra pohádky pro nejm enši Pa- 

____________ poušek Palj. Napsal ii bulharský autor Jor
dán Todorov a také realizační tým tvoří 
hosté z této země. Výtvarníkem je Nedel- 

5o Nedelčev, hudbu složil Petr Cankov a texty písní na
psal Matěj Stojanov. Režisérem představení je profesor 
soflijského uměleckého institutu Atañas Ilkov. Toho jsem  
také požádal o  předpremiérový rozhovor.

•  lak jste se  dostal k di
vadlu, konkrétně k lout
kám?

To je dlouhá historie, ale 
ve zkratce asi takto: Vše
chno začalo v závěru roku 
1947, kdy jsem nastoupil do 
sofijského loutkového diva
dla jako hudebník. Byla tam 
dobrá parta a vlastně vši
chni jsme dělali všechno. Já
v té době končil studium  
ekonomie, ale divadlo mne 
bavilo více, takže jsem za
čal i hrát. PočátkemSO. let 
mne přijali na sof ijskou a- 
kademii, kde jsem se věno
val režii a dramaturgii. 
Loutkářská katedra tehdy 
neexistovala. Po ukončení 
školy jsem působil v diva
dlech v Blagoevgradu, Plov
divu, a le  také v Ústředním  
loutkovém divadle v Sofii. 
Byla to doba, kdy jsem 
zkoušel všechno možné. Dra
maturgii, režii, herectví, a 
to v různých divadelních  
žánrech.

•  Nyní přednášíte na so- 
fijské akademii, obdobě na
ší DAMU. Vychováváte ne
jen mladoň uměleckou ge

neraci, ale zároveň jste v 
úzkém kontaktu s divadel
ním děním v celém Bulhar
sku. laká je tedy úroveň 
současného bulharského 
loutkového divadla?

Naše země nemá bohatou

historii loutkového divadla. 
V podstatě první profesio
nální scény vaaikiy v 50. le 
tech v Sofii a Plovdivu. Po
stupně ovšem vznikala dal
ší a dnes je stálých diva
del pro děti dvacet. Stoupa
jící počet a profesionaliza
ce vyvolaly potřebu specia
lizovaného vysokého škol
ství. A tak v roce 1962 byla 
na akademii otevřena ka
tedra loutkářství, u jejíhož 
zrodu jsem byl. Přesto má
me v loutkovém divadelnic
tví řadu problémů. Přede
vším je to dramaturgie, kte
rá značně pokulhává a je 
nedostatečná. Starou nemo
cí je také práce s herci. 
Stávají se totiž pouze vy

konavateli přáni režisérů, 
cihybí tvůrčí přístup celého  
kolektivu. Vždyť herec svým 
projevem by měl odrážet 
současný život, být jeho sou
částí. Divadlo bylo vždy 
spojováno s neustálým bo
jem za pravdu, a to se týká 
i divadla loutkového. Při
klad tvůrčí kolektivní práce 
je váš Drak. Není divu, že 
je úspěšný v  zahraničí. Lu- 
načarskij kdysi řekl: „Chci 
divadlo, aby mi řeklo, kde 
jako člověk dělám chybu, 
jakou mám jít cestou.“

•  Jaké jsou vaše kontak
ty s československým  diva
dlem?

Poprvé jsem byl u vás v

tvárníkem Václavem Kábr- 
tem. Od té doby jsme spolu  
velcí kamarádi. Máme stej
né názory na divadlo, ale 
nikdy jsme nem ěli možnost 
spolu dělat. Ta se naskytla 
až při výběru hry ž  varen- 
síké produkce. Václav Kábrt 
nakonec doporučil pohádku 
Papoušek Paj a já se  těšil 
na spolupráci při její reali
zaci. Nakonec z ni sešlo. 
Kamarád Kábrt těžce one
m ocněl a  já zůstal sám. Pro

to je výtvarníkem Nedelčo  
Nedelčev, ale je Kábrtovým 
žákem, protože studoval va
ši DAMU. Tudíž je názorově 
b lízk ý . V Československu 
jsem byl mnohokrát a kaž
dá návštěva býta spojena s 
divadlem, právě díky Kábr- 
tovi.

•  jak se  vám pracuje v  
ostravském loutkovém diva
dle?

Podmínky jsou dobré, ale  
máte kolem všeho nějak 
mnoho administrativy. Jsem 
zvyklý dělat po svém, na
příklad zkoušet několik ho
din dopoledne a pak v poz
dějších odpoledních hodi
nách. Zkrátka práci s i roz
vrhnout. Tady jsou určeny 
hodiny hned po obědě. Při
chází únava, chybí ten pra
vý zápal To je můj osobní 
názor, ale jinak si stěžovat

bulharská, téma je platné 
i u vás, je společné. Příběh 
vypráví o  papouškovi, který 
díky křídlům může létat, ale 
nechce. Jednou to zkusí, ale 
raději se vrací do své k le
ce. Ptáme se proč? Je to 
vlastně hříčka o lidské po
hodlnosti, sobeckosti a lho
stejnosti. O člověku, který, 
než by poznával svět, vydá
val se případným nebezpe
čím, raději bude pečlivě 
hlídat své pohodlí, svou 
klec.

Děkuji za rozhovor.
PAVEL FIALA

P A P O U Š E K  P A J
roce 1959 na tříměsíční stá- nemohu, 
ži. Byl jsem i v ostravském •  O čem je pohádka Pa- 
louťkovém divadle, jehož ře- poušek Paj? 
ditelkou byla Šárka Bůbra- Přeštožb tě to pPhádks
jová. Tehdy jsem se  na 
DAMU také seznám il s vy
nikajícím člověkem a vý-
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